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Medlem af Folketinget Michael Aastrup Jensen (V) har den 6. septem-
ber 2021 stillet følgende spørgsmål nr. 422, som hermed besvares. 
 
Spørgsmål nr. 422: 
Vil ministeren oplyse, hvordan ministeriet håndterer rådgivning af for-
skellige danske kommuners i indkøb og brug af overvågningskameraer 
fra kinesiske producenter, herunder men ikke udelukkende fra produ-
centen Hikvision, herunder redegøre for, om der i denne rådgivning fra 
ministeriets side sættes særligt fokus på at undgå, at disse kameraer 
benyttes til at spionere og optage danske borgere? 
 
Svar: 

Forsvarets Efterretningstjenestes Center for Cybersikkerhed (CFCS) er 
national it-sikkerhedsmyndighed, netsikkerhedstjeneste og nationalt 
kompetencecenter for cybersikkerhed. CFCS yder bl.a. rådgivning og 
bistand til myndigheder og virksomheder om cyber- og informations-
sikkerhed. 
 
Jeg har forelagt spørgsmålet for Forsvarets Efterretningstjeneste (FE), 
der oplyser:  
 

”Kommuner, der søger rådgivning hos CFCS vedrørende overvågnings-
kameraer, vil, jf. centerets normale praksis i rådgivningsforløb, blive 
rådgivet om bl.a. best practice for informationssikkerhed i systemer til 
videoovervågning og om risikovurdering. Rådgivningen kan endvidere 
indeholde oplysninger om cybertruslen og henvise til CFCS’ skriftlige 
vejledninger, som er tilgængelige på CFCS’ hjemmeside. CFCS kan i 
nogle tilfælde endvidere bistå med sikkerhedstekniske undersøgelser af 
udstyr og netværk. 
 
FE kan generelt oplyse, at det ikke er muligt at garantere, at kameraer 
fra bestemte producenter ikke indeholder bagdøre. I denne type over-
vågningskameraer vil det generelt være svært at afsløre eventuelle 
skjulte funktionaliteter, herunder om sådanne vil kunne implementeres 
senere ved en efterfølgende såkaldt firmwareopdatering.” 
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